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VPR Pardubického KFS v roce 2018 

 Komise rozhodčích Pardubického krajského fotbalového svazu i v roce 2018 pořádala 

několik setkání za účelem zdokonalování mladých rozhodčích, a to jak těch umístěných na no-

minační listině krajských soutěží, tak i těch, kteří teprve se svou kariérou začínají a řídí utkání 

pod záštitou okresních fotbalových svazů. Přípravou těchto seminářů byli pověřeni členové KR 

Ondřej Brychta a Jan Filip, a to za spolupráce dalších členů komise Roberta Hájka, Davida 

Hocka, a Lukáše Raplíka. Na semináře rovněž dojížděli a nemalou měrou se na jejich organizaci 

podíleli také Tomáš Baťa, lektor pravidel Tomáš Kembický a v neposlední řadě také předseda 

RK FAČR a odborník na fyzickou přípravu rozhodčích Zdeněk Šimek st.  

*** 

První setkání v tomto kalendářním roce se odehrálo ve dnech 19. a 20. ledna v Ústí nad 

Orlicí a bylo tradičně zaměřeno na fyzickou i teoretickou přípravu rozhodčích (viz předchozí 

článek). 

 Další, tentokrát jednodenní, seminář proběhl 17. února, přičemž za místo konání byl 

určen Letní stadion v Chrudimi. Dopolední program byl vyplněn praktickými cvičeními na 

hrací ploše, kde byli frekventanti rozděleni do dvou skupin podle příslušnosti. Okresní, pod 

vedením člena KR Ondřeje Brychty, trénovala způsob signalizace asistentů rozhodčího a pohyb 

po pomezní čáře. Krajští rozhodčí se zabývali správným pozičním postavením při určitých her-

ních situacích, kdy vedením jejich tréninku byli pověřeni Tomáš Baťa a Lukáš Raplík. Po obědě 

následovala přednáška z pravidel fotbalu, již přednesl předseda RK FAČR pan Zdeněk Šimek 

starší. Pozornost byla věnována především přestupkům a proviněním v rámci Pravidla 12. Ná-

sledovala analýza herních situací pod vedením Dominika Starého. Využity byly videozáznamy 

ze soutěží UEFA se zaměřením na posuzování ofsajdových situací.  

 Třetí seminář uspořádala pracovní skupina KR pod vedením Ondřeje Brychty a Jana 

Filipa 3. března v Ústí nad Orlicí. Praktická dopolední část byla tentokrát ve znamení fyzické 

přípravy odehrávající se na přírodní trávě a na přilehlém atletickém oválu. Frekventanti si vy-

zkoušeli tréninkovou jednotku rychlostní vytrvalosti, kterou běhají rozhodčí ve vyšších soutě-

žích. Výsledkem bylo zjištění, že zejména krajští rozhodčí mají fyzickou kondici na poměrně 

vysoké úrovni. Zbylí frekventanti byli upozorněni na zjištěné nedostatky, na nichž měli zapra-

covat do dalšího setkání. Po tréninku následovalo přesunutí na učebnu, kde byl pro jednu sku-

pinu připraven rozbor herních situací. Druhá skupina se přesunula do vedlejší učebny, v níž ji 
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lektor pravidel Tomáš Kembický velice poutavou formou obeznámil se soutěžním řádem a 

ostatními normami FAČRu. Po polední přestávce následoval workshop na téma poziční posta-

vení na hrací ploše, který navazoval na únorovou praktickou část. Hodinu a půl trvající prezen-

tace, jíž se zhostil Lukáš Raplík, kladla důraz především na praktické zkušenosti z řízení utkání, 

přizpůsobení se dané herní situaci a v neposlední řadě na diskuzi se samotnými frekventanty, 

která měla vést ke tříbení jejich pohledu na tuto problematiku. 

 V pořadí čtvrté setkání nadějných rozhodčích PKFS proběhlo 8. května v Chrudimi. 

Hned na začátku došlo k ověření znalostí pravidel fotbalu. Zjištěno bylo, že někteří z rozhod-

čích mají veliké mezery v této dovednosti, což má následně negativní dopad na způsob řízení 

fotbalových utkání, v nichž vystupují v roli rozhodčích. Neúspěšní frekventanti byli tedy vy-

zváni k co nejdřívější nápravě. Následoval videotest pod vedením instruktora rozhodčích Jana 

Filipa, v němž šlo o přenesení teoretických znalostí do praxe. Při praktických cvičeních na hrací 

ploše se dále tyto znalosti prohlubovaly. Vedením této sekce byli pověřeni rozhodčí ŘKČ On-

dřej Brychta a Lukáš Raplík. Při simulaci fotbalového utkání byli vybráni vždy dva rozhodčí a 

dva asistenti, kteří měli za úkol chovat se jako při běžném soutěžním klání. Při hodnocení této 

části byli účastníci semináře upozorněni na nedostatky v pohybu a pozičním postavení. Do od-

poledního programu byla zahrnuta analýza herních situací v předem určených trojčlenných sku-

pinách. Videoklipy vyhodnocovali rozhodčí ve spolupráci s Janem Filipem a Tomášem Baťou. 

 Poslední – pátý – workshop se uskutečnil v sobotu 1. prosince v areálu Jiskry Ústí nad 

Orlicí. Hned na úvod byl nachystán znovu pravidlový test, jenž měl ověřit případný progres ve 

znalostech rozhodčích. U většiny k němu opravdu došlo, avšak někteří se bohužel příliš nezlep-

šili. Právě na ně bude v budoucnu kladen velký tlak od KR, aby doplnili své chybějící znalosti. 

Dále si instruktor rozhodčích Jan Filip připravil videotest obsahující klipy z evropských soutěží. 

Od 10:20 potom následoval vytrvalostní trénink s důrazem na pohyb rozhodčích po hrací ploše, 

a to pod vedením nového předsedy KR a bývalého ligového asistenta Roberta Hájka a místo-

předsedy KR a současného ligového asistenta Davida Hocka. Znovu jsme si ověřili, že naši 

rozhodčí jsou fyzicky dobře připraveni. Po příchodu zpět na učebnu následovala analýza her-

ních situací (Tomáš Baťa a Jan Filip). Rozhodčí byli rozděleni na dvě skupiny podle soutěží, 

které řídí, a dostali za úkol vyhodnotit přidělené videoklipy. Odpolední program byl vyplněn 

přednáškou Ondřeje Brychty a Lukáš Raplíka, která se zabývala problematickými částmi Pra-

vidla 11. Vedena byla diskuzní formou a příklady možných herních situací byly probírány za 

pomoci videozáznamů z krajských i mezinárodních soutěží. 
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*** 

 Komise rozhodčích Pardubického krajského fotbalového svazu děkuje všem zúčastně-

ným frekventantům za čas věnovaný Vzdělávacímu programu pro rozhodčí a těší se na shledání 

při dalších workshopech v kalendářním roce 2019. 

 

Lukáš Raplík, člen KR PKFS 

  

  

  


